
Paryz, 08 07 2020

Szanowny Panie Redaktorze,

Odpowiadam na Pana zapytanie o nasza przygode ze sztuka i z osoba Zdzislawa

Beksinskiego.

Jest  truizmem  stwierdzic  ze  wiele  rzeczy  w  zyciu  czlowieka,  nawet  tych

najwazniejszych jest kwestia banalnego przypadku. W moim zetknieciu sie ze

sztuka Beksinskiego tak to wlasnie bylo. Gdybym na wakacjach w Polsce nie

przechadzal sie w Lodzi po ulicy Piotrkowskiej z moja zona latem 1974 czy

1975 roku,  i  gdybym,  nie majac  nic lepszego do roboty nie « wdepnal »  do

Biura Wystaw Artystycznych zeby zabic czas, nigdy bym sie prawdopodobnie

nie zetknal z tym malarstwem i cale moje zycie inaczej by sie potoczylo.

Wszedlszy oboje z zona na sale wystawowa bylismy po prostu wstrzasnieci. To

co zobaczylismy bylo olsnieniem. To nie sa egzaltowane, przesadne slowa. Nie,

nie. Tak wrecz bylo. Do dzis pamietamy kazdy obraz ktory byl tam zawieszony

w pustej sali. Bo bylismy jedynymi goscmi. Ktos dozorujacy poinformowal nas,

ze sa one namalowane przez pewnego architekta. To wszystko czego zesmy sie

wowczas  dowiedzieli.  Dwa  obrazy  byly  wystawione  na  sprzedaz.  Inne

pochodzily  z  jakiegos  muzeum  (pozniej  sie  okazalo  ze  bylo  to  Muzeum

Historyczne w Sanoku), a reszta byla wykluczona ze sprzedazy.

Pyta Pan czy od razu « poznalismy sie » na tym malarstwie ? Czy nasz nim

zachwyt  moze  byc  tak  okreslony ?  Z  pewnoscie  nie.  Bylismy  dwojgiem

mlodych  inteligentow  i  nasza  kultura  artystyczna  byla  rownie  banalna  i

powierzchowna jak u wielu ludzi w mlodym wieku. Poznanie sie na tej sztuce

znaczylo by zesmy umieli ja docenic. Co nie jest wlasciwym slowem, bo nasza

skala porownawcza byla mala i choc wielokrotnie odwiedzilem Luwr a nawet,

wzorem 18 wiecznych przodkow zrobilem « Grand Tour » zwiedzajac szereg

najwiekszych muzeow Europy, to jednak nie mialem zadnej precyzyjnej wizji

estetycznej. Wiedzialam tylko ze podobaly mi sie obrazy douanier Rousseau, a

zwlaszcza  jego  « Charmeuse  des  serpents »,  i  ze  z  polskich  tworcow

preferowalem  Artura  Grottgera  i  Jacka  Malczewskiego.  To  mniej  wiecej

wszystko co ze sztuki tkwilo w mojej swiadomosci. Jeszcze jako dziecko zrobil

na mnie silne wrazenie cykl « Rozstrzeliwan » Andrzeja Wroblewskiego, ktore



widzialem w lodzkim Muzeum sztuki.  Oczywiscie  wiem teraz  po  latach,  ze

majac  takie wrodzone preferencje  nie mozna sie dziwic  ze  zachwycilem sie

obrazami odkrytymi w BWA w Lodzi. W koncu nie mozna sie pozbyc tego co

sie ma od urodzenia w swojej osobowosci. A ta osobowosc przejawiala sie juz

od dziecka w moich pikturalnych gustach ktore blakaly sie po fantastycznych,

tajemniczych, pelnych grozy obszarach. Ktos kto za mlodu polubil tych kilku

artystow o ktorych pisze powyzej ma wielkie szanse wybuchnac takim samym

jak  ja  entuzjazmem  do  sztuki  Beksinskiego.  A  wiec  choc  przez  przypadek

wpadlem na to malarstwo to, widze to dzis jasno, nie przez przypadek sie nim

zachwycilem.  Stad  nie  dziwie  sie  dzis  tym  ktorych  widze  tlumnie

odwiedzajacych wystawy Mistrza. Oni sa tacy jak ja : ze swej natury wrazliwi

na symbole, na atmosfere tajemniczosci i grozy, na fatum i grozbe Apokalipsy.

Ci  ktorzy  nie  maja  w  sobie  tych  wrodzonych  predylekcji  ani  nie  beda  sie

zachwycac malarstwem douanier Rousseau ani Grottgerem ani Malczewskim. A

juz  napewno  nie  Beksinskim.  Ten  zachwyt  jest  « naturalny »,  on  nie  jest

wyuczony, nabyty, on wyplywa ze specyficznej wrazliwosci niektorych z nas.

Stad  niechec do tej  sztuki  ze  strony tych ktorzy jej  zarzucaja  wlasnie to  co

pociaga mnie i innych, a czego oni nie wysali z mlekiem matki. 

Oczywiscie  o  milosci  do  sztuki  Beksinskiego  nie  decyduje  tylko  naturalna

predylekcja do tajemnicy, grozy, dramatu i leku. Wiele elmentow przychodzi

wraz z wiedza, nauka, doswiadczeniem. Ale mimo tego ze spedzilem prawie 40

lat obracajac sie wokol muzeow, albumow, wystaw, galerii, aukcji sztuki etc i

mimo ze wiele sie nauczylem, to to co naturalne powraca galopem : nieustanie

moj gust estetyczny sklania sie ku sztuce fantastycznej, wizjonerskiej, wznioslej,

patetycznej. Tak jest tez z wiekszoscia fanow Mistrza. To sa ci ktorzy tak jak ja

sa nieczuli na barwne plamki na bialym tle, na kreski i kolorowe koleczka, na

czarny kwadrat na bialym tle lub przeciete zyletka plotno na blejtramie. Takim

sie  jest  od  urodzenia  albo  sie  takim  nigdy  nie  stanie.  Stad  to  nieustanne

nieporozumienie, ta wzgarda i nienawisc pomiedzy tymi ktorych zachwyca (ale

czy napewno ??? czy naprawde ???) nabazgrane plotno Joan Mitchell, rozowe

kolorki na obrazach Willem de Koenig, czy muszla klozetowa Duchampsa, a

tymi ktorzy biegna na zlamanie karku zeby zdazyc na konczaca sie wystawe

José  Hernadeza,  Od  Nerdruma,  Michela  Henricot  czy  HR  Gigera.  No  i

oczywiscie  Beksinskiego.  Z  obu  stron  padaja  pelne  pogardy  i  zlosliwosci

okreslenia tego co preferuje ten drugi. 



Tak wiec dla pani Anny Rottenberg to malarstwo oscyluje na krawedzi kiczu,

dla pani Zofii Golubiew to dowod upadku kultury, dla pani Doroty Jareckiej

przypomina ono naiwne okladki ksiazek science fiction. Dla innych « pan od

kultury » malarstwo Beksinskiego jest przegadane, doslowne, nudne, bez poezji

(jakby byla pelna poezji muszla klozetowej Duchamps… lub « merda d’artista »

Piero Manzoniego).  

Zeby wrocic  do  tematu  i  do  faktow.  Przez  kilka  lat  opowiadalismy naszym

znajomym  o  « tym malarzu  ktorego  odkrylismy  w Lodzi »,  a  o  ktorym nic

wiecej nie wiedzielismy. Az ktoregos dnia pewna znajoma, u ktorej bylismy na

obiedzie w Paryzu odgadla o kim mowimy, powiedziala nam ze nazywa sie on

Beksinski  i  ze  ona  sam ma  dwa  jego  obrazy,  ktore  nam od  razu  pokazala.

Zdradzila nam rowniez ze jego prace mozna zobaczyc w galerii siostr Wahl, w

Warszawie.

Prawie  natychmiast  polecialem do Warszawy i  kupilem u Wahl  dwa obrazy

Mistrza, bojac sie isc dalej, bo nie bylem jeszcze pewien siebie i moj entuzjazm

mogl zgasnac. Wolalem odczekac jakis czas zanim kupie dalsze prace.

I znow zagral przypadek. Po powrocie do Paryza spotkalem pewnego Francuza

z  srodowiska  malarskiego,  znajcego  sie  na  rzeczy.  Ten  obejrzawszy  slajdy

obrazow Mistrza,  ktore  mu  pokazalem powiedzial  mi  jedno  krotkie  zdanie :

« takiego malarza to warto miec na wylacznosc ». Nie bardzo wiedzialem co to

znaczy bo, jak powtarzam, moja kulturta artystyczna nie przekraczala kultury

przecietnego trzydziestolatka. Ale po jakims czasie rozmyslan i rozmow z zona,

powrocilem do  Warszawy i  poprosilem pania  Wahl  o  danie  mi  namiaru  na

Beksiskiego. Czego oczywiscie odmowila pod pretekstem, ze jest to czlowiek

chory nerwowo, ktoremu nie mozna przeszkadzac. Na szczescie u znajomych

znalazlem rzecz rzadka w PRL, to znaczy ksiazke telefoniczna a w niej, rzecz

jeszcze  rzadsza  za  czasow  komunistycznych,  numer  telefonu  Mistrza.

Zadzwoniwszy poprosilem o spotkanie, ktore mi wyznaczyl za miesiac, bo mial

jakies roboty w domu. Ponownie przylecialem do Warszawy i kupiwszy szereg

dalszych  orazow  juz  od  niego  bezposrednio,  zaproponowalem  mu  owa

« wylacznosc » o ktorej juz teraz cos wiecej widzialem.

I tak dla mnie, pracownika naukowego i adwokata, kompletnie « zielonego » na

polu promocji sztuki rozpoczela sie ta wspolpraca, ktora trwala 12 lat, ciezkich



dla Beksinskiego i ciezkich dla mnie, bo kazdy z nas mial zupelnie inne cele w

tym przedsiewzieciu, a w zwiazku z tym prowadzil inna starategie. I tak jeden

oczekiwal od tego drugiego to czego tamten nie mogl i nie chcial mu dac. 

Nie chce dzis mowic o tych trudnosciach, bo byly bolesne zarowno dla niego jak

i dla mnie. Dosc ze zrozpaczony po upadku PRL spadkiem wartosci dolarow,

ktorymi w mysli spisanej umowy mu placilem, Beksinski musial zerwac nasza

wspolprace. Bo « za  komuny » dolar wart byl 120 a nawet czasami 600 zlotych.

A gdy ta upadla on rowniez spadl do 2 zlotych i  50 groszy i  nigdy juz nie

wzniosl sie ponad 4 zlote. Beksinski zostal zrujnowany bo jego oszczednosci w

dolarach zamienily sie w kupke bazwartosciowego papieru. I te 12.000 dolarow

ktore mu na mocy naszej umowy z 1984 roku placilem za 12 obrazow kazdego

roku,  staly  sie  tym,  co  Francusi  nazywaja  « monnaie  de  singe ».  Z

multimilionera za czasow PRL stal sie biedakiem. Wprawdzie przez pewnien

czas zgodzilem sie placic mu po trzy tysiace a nawet po piec tysiecy dolarow za

obraz,  ale dluzej na taki wysilek fianansowy nie moglem sobie pozwolic bo

musialem kupowac conajmniej 12 obrazow rocznie. Totez Mistrz musial zerwac

nasza umowe i odzyskawszy wolnosc rozpoczac na nowo sprzedaze w Polsce,

tym razem juz w zlotych, za daleko wyzsze ceny niz te ktore ja, wedlug spisanej

dwanascie lat wczesniej umowy, mialem mu placic.

Tym wieksza byla jego rozpacz ze wraz z zerwniem umowy musial wedlug jej

postanowien oddac mi 50 swoich obrazow, ktore zreszta fizycznie znajdowaly

sie u mnie w Paryzu. Jak wielu ludzi o slabej psychice Mistrz zaczal mnie winic

za ta kaskade klesk ktore na niego spadaly i wrecz mnie znienawidzil, wszem i

wobec rozpisujac jak strasznym, czarnym jestem charakterem, bo to ja jestem

temu wszystkiemu winien.

Minelo kilka lat a jemu zaczely dokuczac wyrzuty sumienia, ze tak brutalnie

zerwal nasza znajomosc i mnie za nia « obsmarowal » przed ludzmi. Totez po

prawie  czterech  latach  milczenia,  na  znak  zgody  napisal  do  mnie  dlugi  list

proponujac « wypalenie fajki pokoju », oraz « skreslenie przeszlosci », ktora dla

nas  obu byla  okropna.  Na  co  skwapliwie  przystalem.  Od  tego czasu  juz  na

przyjacielskiej a nie na finansowej stopie korespondowalismy, czasem po dwa-

trzy razy dziennie, az do jego smierci. Od czasu do czasu, juz nie bedac do tego

zmuszonym umowa kupowalem od niego nowe obrazy placac zupelnie nowa

cene jaka ustalil on sprzedajac teraz polskim kolekcjonerom. 



O, tyle o faktach.

Wracaja  do  tego  co  najwazniejsze  to  znaczy  do  sztuki  tego  gigantycznego

artysty : dzis, gdy swiat zaczyna sie staczac w dol z rosnaca predkoscia i ludzi

ogarnia trwoga ze klimat i ekologia doprowadza do Apokalipsy, zaczynaja oni

rozumiec ze byl to WIELKI WIZJONER. On przeczul ze zbliza sie dramat, ze

zbliza sie koniec pewnego swiata. To co mu tak zarzucaly zlosliwe urzedniczki

z polskich instytucji kulturalnych, to znaczy « tani horror », zaczyna sie coraz

wyrazniej rysowac na horyzoncie To nie sa juz « strachy na Lachy » jak pisal

ten czy tamten krytyk o jego obrazach. To prawdziwe przeczucie prawdziwej

kleski, ktora po cichu sie zbliza i ktora juz obliczyli w cyfrach, w wykresach, we

wzorach  i w rownaniach klimatolodzy, demografowie, ekonomisci i naukowcy.

Stad  moja  ksiazka,  ktora  opublikowalem  kilka  miesiecy  temu,  a  ktora

zatytulowalem « Zapiski  z  przedednia  Apokalipsy ».  Wiele  tam miejsca  jest

poswieconego Mistrzowi i jego penetrujacemu spojrzeniu w przyszlosc, ktorej

tragiczna wizja tak rzutowala na jego sztuke. 

« Coz on mogl przeczuc ? » zapytaja sceptycy. « Nikt niczego przewidziec nie

moze. Tym mniej jakis trzeciorzedny artysta ». 

To jest zapomniec ze od trzech czwartych wieku zyjemy wszyscy pod grozba

broni atomowej, chemicznej i bakteriologicznej. Po latach niepokoju w czasach

zimnej wojny, wraz z jej ustaniem ludzie przestali sie bac. Fakt ze nikt do dzis

na  nikogo  procz  na  Japoczykow  nie  zrzucil  bomby  masowej  zaglady  uspil

czujnosc mas. Ale nie uspil czujnosci wrazliwych artystow i myslicieli. Ci nie

zapomnieli ze jedno nacisniecie guzika, przez jednego tylko czlowieka moze nas

wszystkich wyslac na lono Abrahama. Ze wystarczy ze jakis kretyn typu Trump,

dla ktorego zblizajaca sie kleska ekologiczna jest « chinese hoax » a COVID -19

« mala grypka » moze ten guzik nacisnac i jesli jego rozkaz zostanie wykonany

przez trzech zdyscyplinowanych zolnierzy, ktorzy sprawuja dzien i noc piecze

nad  wyrzutniami  rakiet,  to  wszyscy  zginiemy.  Te  leki  naszej  epoki

spowodowane Hiroszima, Czernobylem czy Fukushima u wrazliwych umyslow

i  przenikliwych  wyobrazni  poglebily sie  tylko  wraz  ze  zblizajaca  sie  kleska

klimatyczna i  ekologiczna. Totez naigrywac sie z Mistrza ze « epatuje tanim

horrorem » to byc kompletnie slepym, choc zajmujacym wysokie stanowisko w



instytucjach  kultury  i  sztuki,  jak  to  jest  z  szeregiem  naszych  polskich  i

francuskich decydentek.

Kilka jeszcze slow o rozszerzajacej sie slawie Beksinskiego. Troche sie do niej

przyczynilem organizujac  we  Francji,  w  Belgii  i  w  Niemczech  szereg  jego

wystaw. Wydbudowalem i przez szesc lat prowdzilem galerie w Paryzu, ktora

nosila jego imie (musée-galerie de Beksinski). Wydalem szereg albumow jego

prac  oraz  sfinansowalem w calosci  lub w czesci  kilka dalszych.  Napisalem

kilka  ksiazek  opisujacych  moje  proby  popularyzacji  jego  geniuszu  na

Zachodzie.  Wreszcie  otworzylem  obszerna  strone  internetowa  zwana

« wirtualnym  muzeum  Zdzislawa  Beksinskiego »  na  ktorej  zgromadzilem

jaknajwieksza  ilosc  dokumentow  filmowych,  pisanych  i  audio  ktore  go

dotyczyly (dmochowskigallery.net). Kilkanascie lat temu oddalismy z zona w

depozyt naszych 50 obrazow, 100 rysunkow i 100 zdjec artystycznych Mistrza

do  Miejskiej  Galerii  Sztuki  w  Czestochowie.  Przez  wiele  lat  byly  one  tam

wystawiane.  Jednoczesnie  bezskutecznie  staralem sie  przekonac warszawskie

« panie od kultury » zeby pomogly stworzyc muzeum Beksinskiego w stolicy,

lub  chociaz  uzyczyly  na  ten  cel  czesc  lokalu  ktory  nalezy  do  Muzeum

Warszawy na rynku Starego Miasta.  Nic z tego nie wyszlo. Udalo sie jednak

stworzyc stala galerie Mistrza w Nowohuckiemu Centrum Kultury, w ktorym

pan dyrektor Zbigniew Grzyb i pani kurator, Joanna Lewinska, przy wydatnym

finansowym  poparciu  rady  miasta  Krakowa  urzadzili  spektakularne  sale  w

ktorych  specjalnie  oswietlone  obrazy  sa  pokazywane  z  odpowiadajacym  mu

oryginalnym tlem dzwiekowym. Jest ich tam 50 i robia silne wrazenie.  Dwa

razy  do  roku  wystawiane  sa  rowniez  wszystkie  100  rysunkow  i  100  zdjec

artystycznych.

Obecnie  staramy sie  z  zona  o  stworzenie  podobnej,  stalej  galerii  Mistrza  w

Muzeum Archidiecezji  Warszawskiej na Starowce,  tuz obok Katedry.  Ksiadz

Miroslaw Nowak, dyrektor tej instytucji, wyrazil zgode na przyjecie w depozyt

innych niz te krakowskie 25 obrazow i tylez rysunkow Mistrza. Jego galeria w

Muzeum Archidiecezji  ma  zaczac  funkcjonowac  od  poczatku  stycznia  2021

roku. 

Tak iz na koniec zycia moge Panu powiedziec ze udalo sie nam spelnic nasze

marzenie : wprawdzie nie stworzylismy odrebnego muzeum Mistrza, ale mamy



udzial  w  stworzeniu  trzech  stalych  wystaw jego  prac,  w  Czestochowie  i  w

Krakowie, a za kilka miesiecy rowniez w Warszawie.

Na koniec podziekowania. Bo byli w Polsce ludzie ktorzy nie pluli na ta sztuke

« taniego horroru » a docenil ja i wydatnie pomogli podniesc na wyzyny slawe

Mistrza.

Tu w pierwszym rzedzie nalezy podziekowac radzie miejskiej Krakowa, ktora

dala  fundusze,  oraz  dyrekcji  Nowohuckiego  Centrum  Kultury,  panu

Zbigniewowi  Grzybowi  i  pani  Joannie  Lewinskiej  ktorzy  wspaniale

przygotowali sale i spektakularnie wystawili prace.

Wielka czujemy wdziecznosc dla bylego dyrektora Miejskiej Galerii sztuki w

Czestochowie,  pana  Czeslawa  Tarczynskiego  i  jego  nastepczyni,  pani  Anny

Palaczek Szumlas za pieknie zaaranzowanie galerii Beksinskiego, ktora istnieje

w ich Miejskiej Galerii Sztuki juz od kilkunstu lat. Mogli oni to zrobic dzieki

wydatnej pomocy bylego prezydenta tego miast, pana Tadeusza Wrony, amatora

i znawcy sztuki ktory, na moja prosbe, wyasygnowal odpowiedznie fundusze na

odnowienie lokalu oraz na zainstalowanie szczegolnego oswietlenia.

Oczywiscie  ogromne  podziekowania   kierujemy  do  ksiedza    Miroslawa

Nowaka, dyrektora Muzeum Archidiecezji Warszawskiej ktory okazal wielkie

zainteresowanie  projektem  stalej  wystawy  Mistrza  w  jego  Muzeum

Archidiecezji.

Niektorzy milosnicy Mistrza tez wydatnie nam pomogli.  Tak wiec pan Andy

Teszner  przetlumaczyl  bezplatnie  szereg  video  dotyczacych  Beksinskiego na

jezyk  angielski,  czym  otworzyl  mu  okno  na  swiat.  Pani  Judyta  Szlendak

pomagala w walce z urzedniczkami warszawskimi, tymi « paniami od kultury »

o utworzenie muzeum Mistrza w stolicy. I choc na tym polu ponieslismy kleske,

to wiele jej sie nalezy naszych podziekowan. Byli i inni, jak pan Jozef Rudek i

pani Alicja Polap, wlasciciele paryskiej galerii Roi doré, ktorzy tez pomagali jak

mogli.

Musze jednak podkreslic z moca ze nasze wspolne wysilki nie spowodowaly by

takiego « momentum », takiego przyspieszenia w rosnacej slawie Mistrza gdyby



nie  niezwykle  udana  ksiazka  pani  Magdaleny  Grzbalkowskiej  « Beksinscy

Portret  podwojny »,  oraz  wybitny film pana Jana Matuszynskiego « Ostatnia

rodzina ».  Te  dwie  kreacje  spowodowaly  w  Polsce  wrecz  lawinowe

zainteresowanie Beksinskim, tak iz prawie kazdy Polak, nawet ten ktory nie ma

nic  wspolnego  z  kultura  zna  dzis  nazwisko  Beksinskiego.  Sprawdzilem  to

zadajac  pytanie  zarowno  kilku  kelnerom w warszawskich  restauracjach,  gdy

jestem w Warszawie, jak i warszawskim taksowkarzom. Kazdy z nich wiedzial

kim byl Mistrz. Tym badziej ze do tych wysilkow wielu ludzi dolozyl sie fakt

jego tragicznej smierci, ktory zwrocila na niego oczy calej Polski.

Choc  nie  wspolpracowalem  z  muzeum  historycznym  w  Sanoku,  ktore  jest

spadkobierca Beksinskiego i z jego wieloletnim dyrektorem, panem Wieslawem

Banachem,  to  nie  moge  pominac  jego  ogromnego  wkladu  w  popularyzacje

geniusza  Beksinskiego.  Dobudowal  on  z  unijnych  pieniedzy  cale  skrzydlo

zamku  w  ktorym  umiescil  ponad  600  prac  Mistrza  oraz  wyglosil  i  napisal

niezliczona ilosc konferencji, wywiadow i tekstow w wielu mediach i miastach

Polski  przy  okazji  roznych  wystaw,  ktore  urzadzal  zaznajamiajac  ze  sztuka

Mistrza jaknajszersze kregi publicznosci. 

No  i  mojej  ukochanej  Malzonce  naleza  sie  podziekowania  szczegolne  za

wsparcie moralne i finansowe jakiego mi udzielala przez prawie 37 lat moich

« zmagan o Beksinskiego ». Bez jej entuzjazmu do tej sztuki, bez jej milosci i

pomocy wszystko to bylo by niemozliwe. 

Jak  to  czesto  robie  w  moich  korespondencjach,  w  ktorych  jest  mowa  o

Beksinskim pozwole sobie zakonczyc te kilka stron haslem na jego czesc :

CHWALA WIELKIEMU WIZJONEROWI !

Klaniam sie Panu Redaktorowi pieknie i pozdrawiam serdecznie.

Piotr Dmochowski




